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TELÈFONS D’INTERÈS 
Dispensari municipal 972 765 005 
CAP de l’Escala 972 776 060 
Farmàcia - Sara Bagué 972 788 471 Escola
Pública El Rajaret 972 788 035 Parròquia
972 788 201 
Mossos d’Esquadra 112 
Bombers 112 Ambulància 112

AJUNTAMENT
972 788 105 
www.bellcaire.cat 

Horari d’atenció al públic
Dilluns de 9 a 14 i de 15 a 19:30
De dimarts tancat
De dimecres a divendres de 9 a 14 

E-mail: ajuntament@bellcaire.cat 
Telèfon: (34)972788105 
Facebook
https://facebook.com/ajuntament.3
Bellcaire d’Emporda - Ajuntament 
Whatsapp 
centrecivic@bellcaire.cat 
+34 617991864 

Sessions plenàries: Últim dilluns de
mesos imparells a les 20h (gener, març,
maig, juliol, setembre i novembre). Es pot
seguir per Facebook en directe. 

Alcaldia 
Sr. Josep Molinas
Dilluns: 9h a 19h
Dimarts i dimecres: 17:30h a 19h
Dijous 9h a 13h
 Divendres 13h a 19h
Cal concertar cita prèvia 
Telèfon : (34)972788105 

Horari secretària interventor 
Sr. Jordi Quintana Costa 
Cal concertar cita prèvia 
E-mail: secretaria@bellcaire.cat 
Telèfon : (34)972788105 

Serveis tècnics municipals 
Sra. Sandra Fernández Soteras 
Divendres de 9 a 14 
Cal concertar cita prèvia 
Telèfon : (34)972788105 

Serveis socials 
De dilluns a divendres de 9 a 15 
Cita prèvia al telèfon: 639028243

Serveis sanitaris 
Cada dilluns i dimecres 
cada quinze dies. 
Consultar: CAP de l’ESCALA 972776060
CATSALUT 

Punt de trobada 
16h a 20h. 
Consultar : ludisesportilleure@gmail.com 
685 254 605 

Recollida d’escombraries 
Els dilluns, dimecres i divendres al matí. 

Deixalleria 
Accés amb targeta personalitzada (cal
recollir-la a l’Ajuntament). 

Serveis d’aigua 
AGBAR 
Telèfon d’atenció al client i reclamacions:
900 405 070 
Telèfon d’incidències i avaries a la xarxa:
900 304 070 
Telèfon per informar lectures: 
900 816 101 

DIRECTORI D’ENTITATS 

Club esportiu bellcairenc – C.E.B.
cebellcairenc@gmail.com
http://cebellcairenc.blogspot.com/ 

Club Futbol Bellcaire
coordinaciofcbellcaire@gmail.com 

Cor Malodes 
Direcció: David Granato
cormalodes@gmail.com
http://cormalodes.blogspot.com.es/ 

Bandera de Catalunya
banderadecatalunya@gmail.com
http://www.banderadecatalunya.org/

AFA El Rajaret 
afaescolaelrajaret@gmail.com 

Fundació Oncolliga Bellcaire
estelblau48@gmail.com
http://www.oncolligagirona.cat/ 

Els Bons Gats 
elsbonsgats@gmail.com 
638 163 405 / 658 598 918

Pessebre vivent Bellcaire d'Empordà
pessebreviventbellcaire@gmail.com
649935179
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Al llarg de 365 dies en passen
moltes, i més en un poble com
Bellcaire caracteritzat per la seva
vitalitat i iniciativa dels seus
habitants en cadascuna de les
activitats que s’hi duen a terme.
Aquesta revista no n’és més que
el resultat satisfatori en una
època en la qual cada vegada hi
ha més entrebancs per fer allò
que fa que un poble sigui un
poble. Els lectors i col�laboradors
d’aquest revista, a la seva
manera, han convertit les
dificultats en una recull
engrescador i amable,
representat per totes les entitats
i co·lectius que any rere any
omplen de vida aquestes
pàgines. La tecnologia, amb tots
els avenços que ha generat,
també condiciona aquelles
activitats més properes que ens
connecten amb allò més
autèntic i que caracteritza i
diferencia un poble. Cal celebrar
el valor de la cultura popular i
l’entrega de totes les persones
que d’una manera o altra
formen part d’aquestes fulles. Us
ho seguirem fent arribar a la
revista del poble, amb qualitat i
motivació per allò que més
entranyable de Bellcaire
d’Empordà. Un poble viu és un
poble lliure.

Bones festes 
i feliç 2025!



RELLEU A L’ALCALDIA

Durant el ple municipal del gener, es va realitzar el relleu a l’alcaldia
on la Ceci Barnosell Sabrià, per motius personals, va deixar l'alcaldia
de forma anticipada (segueix a l’equip de govern municipal com a
regidora). Es va escollir un nou alcalde, en Josep Molinas Nadal.

XARXES SOCIALS

Recordar que es poden seguir i/o veure a posteriori el Plens
telemàticament a través del facebook de l’Ajuntament de Bellcaire
d’Empordà. 
Recordar també, que us podeu inscriure al whatsapp municipal de
l’Ajuntament de Bellcaire d’Empordà, on es fa difusió de les activitats
setmanals/mensuals i/o difusió de missatges d’interès general. 

INFORMACIÓ DEL MUNICIPI
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REOBERTURA BAR LOCAL SOCIAL

El passat mes de desembre es va reobrir el bar del Local Social després d’haver estat molts mesos tancat a
causa de l’incendi de l’agost del 2022. Els treballs de rehabilitació es van esponjar una mica ja que hi ha
hagut molta “estira i arronsa” entre l’ajuntament i l’asseguradora. Finalment, després d’una molt bona feina
del consistori, l’asseguradora ha acabat cobrint els desperfectes i el bar es va poder rehabilitar.

Un cop a punt, es va procedir a la licitació del servei i va ser adjudicat a en Gennaro de Rosa, que és la
persona que el gestiona actualment.

Us animem a provar els seus plats, les pizzes o simplement a fer un toc per gaudir d’aquest espai!

AGRUPACIÓ MUNICIPAL DE LA PLAÇA DE
SECRETARI/INTERVENTOR 

El 15 de març es va signar l’acord entre l’agrupació
entre els ajuntaments de Bellcaire d’Empordà i Serra
de Daró per la plaça de secretari interventor.
D’aquesta manera es va evitar que l’ajuntament es
quedés sense secretari i a la vegada, millorar-ne les
seves condicions laborals. A partir d’aquella data en
Jordi Quintana, el secretari interventor, fa un 75% de
jornada a Bellcaire d’Empordà i un 25% a Serra de
Daró.

En Josep Molinas (alcalde de Bellcaire d’Empordà),
en Jordi Quintana (secretari interventor) i la Glòria
Marull (alcaldessa de Serra de Daró) signant l’acord.



 
MILLORES A LA SALA DE BALL DEL LOCAL SOCIAL

A través de la subvenció d’acció climàtica anomenada “SUBVENCIÓ PER AL DESENVOLUPAMENT
D'ACTUACIONS DE MITIGACIÓ I ADAPTACIÓ AL CANVI CLIMÀTIC 2023-2024”, l’ajuntament ha rebut una
quantitat de 141.354,01 € (de 148.793,70 € que es van demanar) que servirà per canviar tota la coberta
(sostre) de la sala, treure’n l’amiant que és altament contaminant i fer-ne tota una coberta nova en forma
de sandvitx que evitarà les goteres actuals i a la vegada aïllarà millor de la fred. Les obres estan previstes
que comencin passat reis, durant la setmana del 8 de gener.
Posteriorment a la coberta, hi ha prevista una segona fase, relacionada amb la mateixa subvenció, on hi ha
previst el recanvi de totes les obertures (portes i finestres), fet que permetrà millorar l’aïllament i tenir unes
millors condicions a l’interior tant en períodes d’hivern com d’estiu. 

INFORMACIÓ DEL MUNICIPI
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NOU PARC INFANTIL I MILLORES A LA PISTA ESPORTIVA

El passat 26 d’octubre es va inaugurar el nou parc infantil del Local Social. Es van retirar les estructures
antigues i deteriorades per tres jocs nous: una piràmide de colors per escalar, un multi joc amb tobogan,
pont i barra de bombers i uns gronxadors. També es va canviar tot el terra per una superfície integrada per
evitar caigudes. Finalment, es van afegir colors i es va pintar una xarranca i el nom de la nostra població.
Esperem que el gaudiu durant molts anys!

També s’ha aprofitat per afegir una
xarxa parapilotes entre la porteria i la
valla del bar i el parc. D’aquesta manera
s’evitaran ensurts i pilotades cap a les
persones que estan gaudint de la
terrassa o del joc al parc.

ORDENANCES I TAXES

L’equip tècnic de l’Ajuntament, especialment des
de de secretaria, es treballa i vetlla per al control i
elaboració de les ordenances. 
Cada any es treballa per actualitzar les diverses
ordenances i crear-ne de noves per a poder tenir
una millor regulació municipal. 
Per la propera anualitat, els canvis més rellevants
són l’increment de la taxa de Recollida
d’escombraries. Aquest increment és degut a
que segons normativa comunitària de la unió
europea, s’obliga a totes les poblacions a cobrir el
servei (ingressos-despeses) de forma total.
A més a més, seguim amb exempció de la
ordenança de l’impost sobre construccions i
instal�lacions i obres, que es refereix sobretot a
pintar o repintar façanes. Cal recordar que cal fer
previ avís a l’ajuntament i ajustar-se a la carta de
colors municipal.

LEGALITZACIÓ PLAQUES SOLARS DE L’ESCOLA

Durant aquesta anualitat s’ha pogut finalitzar el
procés de legalització de les plaques solars que hi ha
col�locades al sostre de l’escola.
Aquest fet permet que l’ajuntament reduir les
despeses energètiques de l’escola i a la vegada
vendre els excedents energètics d’electricitat que es
generen.

AREES TANCADES

Seguint el que marca la llei 7/2022, de 8 dabril, de
residus i sols contaminats per una economia circular,
aquest proper 2025 l’ajuntament començarà a
reformar mica amb mica la recollida de residus del
poble. S’obtarà per el sistema d’àrees tancades. Això
vol dir que es començaran a fer zones on els
contenidors s’instal�len en un espai tancat i
videovigilat per controlar-ne l’accés i els actes
incívics. L’accés es fa mitjançant la identificació de
l’usuari a la porta d’accés.



PRINCIPALS SUBVENCIONS

Un any més agrair a les entitats que aporten subvencions per ajudar a sufragar costes per al funcionament del
dia a dia, sobretot en Ajuntaments petits com Bellcaire d’Empordà, on la recaptació no podria fer-ho.  
Diputació de Girona i Generalitat, un cop més són les de més importància. 
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TRÀMIT  IMPORT REBUT

SUBVENCIÓ PER A LA PROMOCIÓ I EL FOMENT DE L'ACTIVITAT
FISICOESPORTIVA I L'ESPORT 2024. SUBPROGRAMA A1. SUPORT A LES
ACTIVITATS FISICOESPORTIVES MUNICIPALS

1.690,00 €

SUBVENCIÓ EXTRAORDINÀRIA EXCLOSA DE CONCURRÈNCIA 2024. OBRES
CARRER MOLÍ

60.000,00 €

SUBVENCIÓ LLOC SECRETARIA INTERVENCIÓ 2024 10.000,00 €

SUBVENCIÓ FONS DE COOPERACIÓ LOCAL 2024-2027 71.026,64 €

FONS COMPLEMENTARI 2024 DEL FONS DE COOPERACIÓ ECONÒMICA
MUNICIPAL 2024-2027

20.000,00 €

PROGRAMA.CAT (espectacle Quim Masferrer) 2.105,40 €

COMPRA I ADEQÜACIÓ DE MÒDUL PER ALS VESTIDORS  CAMP DE FUTBOL 6.639,81 €

PROJECTE DINAMITZACIÓ ESPAI JOVE/CAU I CENTRE CÍVIC 5.311,52 €

SUBVENCIÓ CLUB LECTURA.2 SESSIONS AMB 2 AUTORES
Pagat directament
als autors/es

SUBVENCIÓ JUTJAT DE PAU 2024 877,00 €

SUBVENCIÓ EN ESPÈCIES MATERIAL INFORMÀTIC
1 ORDINADOR
PORTÀTIL

SUBVENCIÓ CONTROL DE PLAGUES URBANES ( Pt10) 2024/2025 12.352,09 €

SUBVENCIÓ COMPENSACIÓ CÀRRECS ELECTES 50% DE DEDICACIÓ 9.190,50 €

SUBVENCIÓ FINANÇAMENT CREACIÓ NOVES PLACES PRIMER CICLE
D'EDUCACIÓ INFANTIL EN CENTRES PÚBLICS ( LLAR INFANTS A L'ESCOLA)

PENDENT
RESOLUCIÓ

SUBVENCIÓ PACTO ESTADO 2024 CONTRA LA VIOLÈNCIA DE GÈNERE 1.649,94 €

SUBVENCIONS PER ACTUACIONS VINCULADES A LA MOBILITAT SEGURA I
SOSTENIBLE, INTEL�LIGENT, LA PACIFICACIÓ DEL TRÀNSIT I LA REDUCCIÓ DE
L'ACCIDENTALITAT EN L'ÀMBIT URBÀ (PINTURA I SENYALITZACIÓ NUCLI URBÀ)

PENDENT
RESOLUCIÓ

SOL�LICITUD AJUT ECONÒMIC "FUNDACIÓ LA CAIXA" PEL XXIII HOMENATGE A
LA GENT GRAN 2024

PENDENT
RESOLUCIÓ

CA LA PEPETA

Aquest 2024 s’ha arribat a un acord de conveni amb l’escola de Bells Oficis i Patrimoni de Catalunya per la
sessió d’ús d’una petita part dels espais de Ca la Pepeta. S’espera a través del treball conjunt amb aquesta
entitat, poder fer-ne la rehabilitació d’aquesta part i poder buscar nous finançaments 
El consistori continua buscant diferents fonts de finançament per tal de rehabilitar aquest edifici històric. 

INFORMACIÓ DEL MUNICIPI



ESTABILITZACIÓ DELS LLOCS DE TREBALL 

Tal i com marca la normativa, aquests últims mesos s’ha procedit a la regularització dels llocs de treball del
personal de l’Ajuntament. Havia d’estar feta abans del 31 de desembre del 2024. 
El secretari va fer una bona feina i després de varies revisions a les bases, es van publicar les places següents
a exposició pública:

1 peó de brigada (100%)
1 administrativa C1 (95%)
1 personal de neteja (100%)
1 auxiliar d’administrativa C2 (53,33%)

ESBORRANY DEL PRESSUPOST

Un any més s’ha treballat el pressupost amb comparativa
les anualitats anteriors i amb la previsió de les properes.
Dins el pressupost, pel que fa a les despeses, es segueix
apostat per a l’increment del % a les associacions, ja que es
considera que són una part molt important per a la cura i
dinamització del poble.

EL CASTELL 69[6]

NOU HORARI D’ATENCIÓ AL PÚBLIC

Aprofitant el fet de l’estabilització, s’ha obtat des de l’equip de govern fer
alguns canvis a l’horari d’atenció al púbic. Aquests canvis també venen donats
veient la dinàmica de treball actual a l’administració pública, on la majoria dels
tràmits es fan de forma telemàtica i comporten molt de volum de feina en
aquest sentit.
El canvi més rellevant són els dimarts que a partir d’ara es tancarà de cara al
públic i es farà treball a porta tancada. Us recordem que tot i això, es poden
realitzar tràmits en qualsevol moment des de la seu electrònica de
l’Ajuntament. 
www.bellcaire.cat 

GENER

El pessebre vivent. 

El primer dia de l’any l’Associació del Pessebre Vivent de
Bellcaire d’Empordà va preparar un acte on es va poder
gaudir un any més es va poder gaudir de diferents quadres
que representaven en directe diferents escenes del
pessebre. Ho van realitzar a l’entorn del castell, on gràcies a
la col�laboració de diversos veïns i veïnes també es van
utilitzar diverses entrades de cases per guarnir algunes
escenes.

DESPESES IMPORT

Despeses de personal 252.250,00 €

Béns corrents i serveis 488.520,00 €

Despeses financeres 1.300,00 €

Transferències corrents 25.730,00 €

Inversions 95.200,00 €

TOTAL 863.000,00 €

INGRESSOS IMPORT

Impostos directes  308.500,00 €

Impostos indirectes 25.000,00 €

Taxes i altres ingressos 154.700,00 €

Transferències corrents 372.160,00 €

Ingressos patrimonials 2.640,00 €

TOTAL 863.000,00

INFORMACIÓ DEL MUNICIPI

CRONOLOGIA ACTES 
I ACCIONS DEL 2024

http://www.bellcaire.cat/


Carnestoltes

Enguany es va recuperar el carnestoltes a la
Sala del Local Social. Es va poder recuperar
gràcies a la col�laboració conjunta de l’AFA de
l’escola, juntament amb l’Associació de jovent
de Bellcaire.

Consell d’infants ESCOLA EL RAJARET

Es va realitzar la trobada directe dels infants de l’escola amb l’equip de
govern, on els infants de l’escola van poder conversar i exposar les seves
inquietuds o demandes. Enguany, es va demanar afegir una nova estructura
al pati de l’escola. Gràcies a la col�laboració a 3 bandes (AFA, escola Rajaret i
Ajuntament) s’ha fet realitat.

FEBRER

Nous semàfors

S’han col�locat nous semàfors a l’encreuament de l’entrada del
poble pel carrer Molí. D’aquesta manera es millora l’accés i la
seguretat viària d’aquesta zona.
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Els Reis Mags d’Orient

Ajudats i guiats de la mà de l’Associació de jovent de Bellcaire d’Empordà van arribar un any més al poble, tot
amenitzats per tota l’escolta reial, amb focs, malabars i altra vegada acompanyats d’una bona tamborinada!

Pati de l’Escola El Rajaret

INFORMACIÓ DEL MUNICIPI
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MARÇ

Jean Marie Van Butsele (el caminant solidari)
El 13 de març va passar per Bellcaire d’Empordà en Jean Marie Van Butsele, un ciutadà belga que és conegut
com “el caminant del gran cor”. Aquest home és conegut arreu per organitzar grans caminades per recollir
diners contra el càncer. En aquest cas, va iniciar la caminada a Bèlgica amb destí final a Palamós (1.177 km)

Sopar de dones i partit de futbol femení

El 16 de març es va realitzar el tradicional sopar de dones de Bellcaire d’Empordà. També es va realitzar un
partit de futbol femení per innagurar el nou graffiti de l’entrada de la zona esportiva.
Agraïr i felicitar a totes organitzadores d’aquesta iniciativa!

Bandera de Catalunya i mercat medieval

El divendres 29 de març (divendres Sant) es va
tornar a escenificar Bandera de Catalunya.
Aquest any es van fer 4 escenificacions
seguides (una més que els anys anteriors) ja
que hi va haver molta demanada d’entrades.
Agrair a l’associació de Bandera per tota la
organització de l’obra. Tota la diada va anar
acompanyada del mercat medieval a l’entorn
del castell i també de la Taberna, organitzada
per l’associació de jovent de Bellcaire. 

INFORMACIÓ DEL MUNICIPI
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Excursió de primavera

El dijous 25 d’abril l’associació del Pessebre Vivent de Bellcaire d’Empordà van organitzar l’excursió de
primavera. Van visitar la fàbrica de xocolates Torras. Tot seguit van dinar al bufet lliure del Castell de
Besalú. Finalment van anar a visitar Besalú amb el carrilet.

ABRIL

MARXA XINO XANO 

L’1 d’abril més de 200 persones van participar novament a la marxa tradicional del Xino Xano de Bellcaire
d’Empordà. Agrair al Club Esportiu Bellcairenc per tota la organització.

FESTA DE LA DIVINA PASTORA (festa petita)

El diumenge 14 d’abril es van celebrar els actes relacionats amb la festa petita de Bellcaire d’Empordà.
La festa va estar condicionada per la suspensió de la fira escolar, però la resta d’actes van seguir amb la
programació establerta. Es va poder gaudir de l’ofici solemne i concert de la coral “El Recer, espectacle
infantil amb el cantant Jordi Tonietti, el partit de lliga del CF Bellcaire amb el Palafrugell i per acabar concert
i ball amb l’orquesta “la Motecarlo”.

MAIG

Visites guiades

Es continuen amb les visites guiades anuals. El passat 25 de maig es van
reiniciar aquestes visites per conèixer Bellcaire d’Empordà. També se n’han
dut a terme els mesos de juny, juliol i octubre. Cal recordar que us podeu
apuntar a les properes visites envian un mail a: auxiliar@bellcaire.cat o
trucant a l’ajuntament en horari d’atenció al públic.

JUNY

Millores a la llar d’infants

Com ja sabeu, durant els últims anys s’ha implementat el primer cicle
d’educació infantil (I1-I2) a l’escola pública El Rajaret. Poc a poc es van
fent millores per poder donar la millor atenció a tot l’alumnat.
Concretament, es va ampliar el pati d’aquest sector tot afegint una
tanca nova. Aquest espai permet una nova sortida a l’exterior d’aquest
cicle.

INFORMACIÓ DEL MUNICIPI
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Taller de sòl pèlvic

El dijous dia 20 de juny va venir
la Mireia Grossman a fer un
taller relacionat amb el sòl
pèlvic. 
Va ser tot un èxit de
participació!
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Revetlla de Sant Joan

El vespre del 23 de juny es va celebrar la Revetlla de Sant Joan amb la rebuda de la flama del Canigó i un
sopar popular a la Sala del Local Social, amenitzat amb el grup Versiona2.

JULIOL

Casal d’estiu

Igual que el darrer estiu, la mainada d’i1, i2 van realitzar el casal d’estiu utilitzant l’aula de l’escola
(preparada per aquestes edats). La resta d’infants des de 3 anys fins a ESO van utilitzar la Sala del Local
Social, la zona esportiva i altres espais del poble per a dur a terme tot tipus d’activitats. El casal va ser
organitzat per l’Associació les Tribanes a través de la directora de lleure de Bellcaire, la Jana Guàrdia. 

Nit jove

El dissabte 6 de juliol es va tornar a celebrar la
nit jove de Bellcaire d’Empordà. Tot i les gotes
de pluja als primers minuts de la nit, la festa va
ser un èxit de participació amb més de 1.000
persones! Durant la nit es va poder gaudir dels
grups musicals: Pelat i Pelut, Banda Neon i
Animal DJ.

Homenatge a les persones que van
contribuir a la construcció del Local Social

El diumenge 14 de juliol es va realitzar l’esperat
homenatge a totes aquelles persones que van
contribuir a la construcció del Local Social. Es
va fer una petita lectura sobre el resum de com
va anar tot el procés i tot seguit es va fer un
pica pica amb tots els assistents.

Concert Atzur

El divendres 19 de juliol es va realitzar el concert de Jazz al pati interior del castell el concert del grup
Atzur.

INFORMACIÓ DEL MUNICIPI



AGOST

Nit d’estrelles

El divendres 2 d’agost es va realitzar, un any més, la nit d’estrelles a càrrec de la Lina Vilamitjana i en Joan
Maria Pareta, que van fer gaudir d’una nit màgica identificant les constel�lacions i descobrint els mites que
ens expliquen les estrelles.

Havaneres

El dissabte dia 10 d’agost es va fer la tradicional
nit d’Havaneres a la plaça del castell. Igual que
els últims anys, el concert va anar a càrrec del
grup Norai. Tot va anar acompanyat del
tradicional cremat, preparat un any més per en
Santi Capell. 
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LA FESTA MAJOR (29, 30 i 31)

Aquest any el dia 29 va caure un dijous, així
doncs, es van fer actes el mateix dijous, un sol
acte el divendres i actes durant tot el dia de
dissabte.

DIJOUS 29, DIA DE LA FESTA MAJOR
El matí es va fer l’ofici solemne a l’església
parroquial, amenitzat per el concert de la Coral
el Recer.
A la tarda, es va realitzar una audició i ballada
de sardanes amb la Cobla Ciutat de Girona.

DIVENDRES 30

A les 22h de la nit, vam gaudir del monòleg “La bona gent!” en directe d’en Quim Masferrer. Va ser tot un
èxit de participació!

INFORMACIÓ DEL MUNICIPI



DISSABTE 31

Durant tot el matí es van realitzar activitats pels
més petits: Inflables d’aigua i festa de l’escuma!
També es va fer una visita guiada.
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SETEMBRE

11 de setembre, Diada Nacional de Catalunya

Es va gaudir d’una bonica matinal amb inflables,
festa de l’escuma i lectura de Manifest a càrrec de la
M. Mercè Rovira.

A la tarda-vespre vam acabar amb el tradicional
concert i ball amb la orquestra Genions.

Xerrada sobre la diabetis

El 25 de setembre es va realitzar aquesta xerrada a
càrrec de la Sara Bagué, la farmacèutica del poble.

OCTUBRE

Dia de la Gent Gran
El dissabte 5 d’cotubre es va celebrar el dia de la Gent Gran amb un Ofici Solemne amenitzat per la coral el
Cor del Món. Tot seguit amb un dinar de germanor, actuació del mag Toni Cors i ball amb l’Eloy del Castillo.

INFORMACIÓ DEL MUNICIPI



Excursió de tardor

El 23 d’octubre l’associació del Pessebre Vivent de Bellcaire d’Empordà van organitzar l’excursió de tardor.
Van visitar el castell de Peralada, dinar al bufet lliure Escudero de la jonquera, on després de l’àpat van
poder passejar i realitzar compres.

Xerrada hipercolesterolèmia
El 30 d’octubre es va realitzar aquesta xerrada a càrrec de la Sara Bagué, la farmacèutica del poble.

NOVEMBRE

Taller menopausa i la sexualitat
El dijous 14 de novembre es va realitzar un altre taller amb la fisioterapeuta, osteòpata i divulgadora de la
salut del sòl pelvià Mireia Grossman.
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El tió popular

Uns dies abans de gener, es va realitzar
l’esperat tió popular, on la mainada del
poble va poder realitzar aquesta activitat
tradicional catalana de forma. A més a
més, l’associació de jovent de Bellcaire va
preparar una xocolata desfeta boníssima!

La quina popular

El dia de Nadal, l’associació de jovent de
Bellcaire d’Empordà va organitzar la quina
popular a la sala del Local Social.

DESEMBRE

Trail la Vall

L’1 de desembre es celebrarà la cursa organitzada pel Club Esportiu Bellcairenc. La cursa ja s’ha consolidat
com una de les esperades durant aquestes dates a la zona de l’Empordà i esperem que es repeteixi l’èxit de
participació de les edicions anteriors.

Concert de Nadal COR MALODES

Durant els últims dies de l’any, com ja és tradició, la coral COR MALODES ens ofereixen el concert de Nadal.

Bones Festes!

INFORMACIÓ DEL MUNICIPI



Punt de trobada

Per a Ludis, el centre cívic és un recurs clau per a la comunitat, ja que ofereix un ampli ventall d’activitats
que promouen la inclusió, la formació i el creixement personal en un entorn càlid i acollidor. Aquest espai
multifuncional acull activitats per a tots els públics i interessos.
Algunes de les activitats inclouen:

Espai de gent gran: Espai de joc i estimulació per a persones grans on es promouen la socialització,
l'estimulació cognitiva i el benestar emocional mitjançant jocs interactius i activitats lúdiques adaptades a
les seves necessitats.

Noves Tecnologies: S'imparteixen tallers d'informàtica i formació en dispositius mòbils per mantenir la
població actualitzada i connectada, adaptats a totes les edats.

Anglès per a gent gran: Classes pensades per a la població de més edat que vol aprendre anglès,
facilitant-los una eina útil per comunicar-se millor i accedir a noves oportunitats.

Anglès per a nens/es (Anglès Kid): Aquest curs introdueix l'anglès als més petits mitjançant jocs i activitats
dinàmiques, amb l’objectiu de fomentar l’aprenentatge d’idiomes des d’una edat primerenca.
Espai Jove: Un lloc destinat als joves, on poden estudiar, participar en tallers creatius i organitzar activitats,
promovent la seva implicació cívica i oferint alternatives saludables per al seu temps lliure.

Espai Cau: Pensat per als infants del poble, amb activitats lúdiques com gimcanes i esports, que
fomenten la cooperació, inclusió i participació.

Reforç Escolar: Un servei de suport acadèmic per ajudar els estudiants a millorar el seu rendiment escolar
i assolir els seus objectius educatius.

Per nosaltres els centres cívics són fonamentals per a les comunitats, ja que actuen com a punts de
trobada que fomenten la cooperació entre veïns, promouen l’aprenentatge continu i ofereixen
oportunitats per desenvolupar noves habilitats.

En definitiva, el centre cívic és un espai essencial per a la cohesió social, l’educació i el benestar col�lectiu
de la comunitat de Bellcaire d’Empordà.
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LUDIS: Un Centre Cívic que Impulsa la
Comunitat de Bellcaire d'Empordà



CASAL DE LLEURE 
Amb aquest petit escrit tenim la intenció d’apropar la nostra vivència amb i en el lleure a totes aquelles
persones que el llegeixin, i la importància que nosaltres li hem donat a aquest al nostre dia a dia i al llarg dels
anys viscuts. 

Hem participat del lleure des que érem petites, i quan els nostres camins s’han separat a nivell personal i
professional sempre ens ha mantingut unides. En aquest ens hem conegut, hem crescut, hem après, hem
gaudit. 

Deu ser per aquest record que en tenim, per les persones que ens hem anat trobant pel camí, companyes i
acompanyants, per la mainada que hem anat coneixent o per tot plegat, que hem decidit iniciar una nova
etapa dins el món del lleure: la de fer-nos-el nostre i propiciar-lo de la millor manera que sabem. 

Per a nosaltres el casal va molt més enllà que un espai de monitoratge. Per nosaltres, el casal, el lleure, és un
projecte important en l’àmbit social, educatiu i, sobretot, personal. 

En un món on les desigualtats socials i educatives són evidents, el lleure ens ofereix una oportunitat
important per intentar rebatre-les. Aquest té una funció social i pedagògica rellevant, que ens pot permetre
viure i conviure entre totes, sense pensar en com les diferències ens poden separar. 

El casal de Bellcaire ha sigut, des de fa molts anys, un espai on poder ser i on poder estar, on conviure amb
les altres sense pressions, i vetllem perquè continuï així, i millorant any rere any. 

 Ens fascina veure l’impacte que té el lleure en la percepció i habilitats socials de tota la mainada. Cada matí,
ens sembla veure que arriben amb una il�lusió que és complicada d’amagar. Ens motiva veure’ls, tenir la
sensació que s’obren a noves aventures, que superen la timidesa i es llencen a descobrir noves persones
quan se’ls presenta l’oportunitat, que al cap del temps es converteixen en amigues. 

Cada dia dibuixem una petita història que ens queda gravada i, fins i tot nosaltres, arribem a casa amb la
motxilla i el cap ple d’aventures, amb una il�lusió constant de tornar l'endemà. 

Ara, veient en perspectiva com aquest casal creix, i als infants que arriben i que se’n van, ens trobem als ulls
de cadascun d’ells. Als ulls de la petitona que plora els primers dies, que és tímida, però que després no
troba mai l’hora de marxar. Als ulls de la infantesa dolça. Als ulls de la que no para quieta, que s'omple
d’energia i té ganes de moure’s i divertir-se en cada moment. Als ulls de la més tossuda, amb idees clares.
Als ulls de la més sensible. Als ulls de l’adolescència. Als ulls de la que viu a prop, als ulls de la que viu lluny.

 És important també reconèixer a totes les famílies, i altres agents comunitaris, que han confiat i confien,
igual que han apostat i aposten pels espais de lleure i pel nostre casal. Això ens motiva a seguir treballant
amb dedicació per tirar-lo endavant dia a dia. Gaudir d'una comunitat familiar, veïnal i política és un suport
essencial per a nosaltres, tant per poder mantenir una educació conscient en els diferents àmbits educatius
i socials del poble, com per poder dur a terme les activitats del casal, les quals s'han pogut fer gràcies al fet
que cada agent comunitari ens ha ofert els recursos que ha pogut, materials o intangibles. 

 És evident que ens queda camí per recórrer i moltes coses per aprendre, però tenim clar que del lleure no
ens volem desprendre. Al casal hi hem trobat una casa, on riure, on aprendre, on divertir-nos, on jugar. Un
espai on ser i estar. I no tenim altre objectiu que compartir-lo amb totes aquelles que els vingui de gust
també apropar-s’hi. 

Mariona Vila i Jana Guàrdia
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Grup de Lectura Bellcaillibres
Un viatge més enllà de les paraules
Montse Castanyo

Encetar projectes culturals sempre és engrescador. Quan, a més,
aquests projectes tenen la rebuda que el poble de Bellcaire
d’Empordà ha dispensat al seu grup de lectura, llavors, a més, és
emocionant.

El Grup de Lectura Bellcaillibres, avui amb 20 participants, es va
iniciar el setembre del 2022 amb el suport de l’Ajuntament de
Bellcaire d’Empordà _que va rebre el projecte amb gran
entusiasme_, entre altres entitats com ara el Consell Comarcal del
Baix Empordà, la Diputació de Girona i, molt especialment, del
Servei de Biblioteques d’aquesta Diputació i de la Biblioteca de
l’Escala, organismes aquests últims, que faciliten els llibres que
treballem cada mes en el grup de lectura.

Sense la complicitat d’aquestes entitats, no seria possible oferir
aquesta dinamització cultural que ens porta molt més enllà de la
simple lectura.

Sovint llegir un llibre és un acte individual, íntim i enriquidor en si
mateix. Compartir una lectura, però, és obrir la nostra ment a un
món d’interpretacions, de visions contrastades, de descobertes... I
justament això és el que fem als grups de lectura. Un viatge més
enllà de les paraules, que ens permet compartir sentiments, posar
en comú idees, descobrir fins a l’últim significat de cada paraula
del llibre escollit. La voluntat de l’autor, l’estil, els escenaris en els
quals es desenvolupa l’acció, l’època... Per acabar esprement cada
pàgina i assolir el coneixement íntim de tot allò que l’ha motivat.
En definitiva, aprendre a interpretar i comprendre els llibres. 

Realment existeix certa màgia quan un grup de persones amb
aquesta passió comuna, que és la lectura, es reuneixen al voltant
d’una taula i exposen tots els sentiments, neguits, decepcions o
dubtes que els ha generat un llibre. 

I si això és pura màgia, encara ho és més quan rebem la visita del
mateix autor, acte que duem a terme, gràcies al recolzament de
l’Oficina de Suport a la Iniciativa Cultural. 

Pel Grup de Lectura Bellcaillibres han passat autores de la talla de
Pilar Francès, guanyadora del V premi Empordà de Novel�la, amb
la seva obra “Tot passa dues vegades” i la guanyadora del premi
Autor Revelació Rosa dels Vents, Carme Osan, amb la seva també
magnífica novel�la “Un pont de silenci”.

I arribats a aquest punt, només ens resta agrair als participants la
seva disposició, el seu entusiasme i la seva presència mensual,
cada segon dimecres de mes, acollits magníficament al Local
Social de Bellcaire d’Empordà, doncs, en última instància, sense la
seva participació, això no seria possible.

Llarga vida al Grup de Lectura Bellcaillibres!!! 
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Aquesta activitat, promoguda per
l'Ajuntament de Bellcaire
d'Empordà, compta amb la
col�laboració del Servei de
Biblioteques de la Diputació de
Girona i la Biblioteca de l'Escala
que gestiona el préstec dels lots de
llibres emprats. Però a més, ens
recolza el Departament de Cultura
de la Diputació de Girona, la
Institució de les Lletres Catalanes, i
el Consell Comarcal del Baix
Empordà.

Si us ve de gust acompanyar-nos, si
us plau endinsar-vos al món màgic
dels llibres, us esperem al Grup de
lectura Bellcaillibres, el grup de
lectura per a adults de Bellcaire
d'Empordà. Inscripcions a
bellcaillibres@gmail.com o a
l'Ajuntament de Bellcaire
d'Empordà.



EL CASTELL 69 [17]

 Exposició del Farwest

Manel Maspoch nascut a la Bisbal d’Empordà, el dia 15 de febrer de 1944 (va venir a viure a Bellcaire a
l’edat de 8 anys), casat amb la filla de Can Vilà, “la Cati”, la cartera del poble. Paleta de professió i gran
aficionat a les pel�lícules de l'Oest, va tenir dos fills, la Marta i en Marc. 

Quan es va jubilar va començar a tenir més temps per passejar per Bellcaire i els seus voltants, en
aquestes passejades trobava gran quantitat de material que va utilitzar per fer el que aviat es va
convertir en una gran passió, fer petites maquetes en les que reproduïa tota mena de construccions de
les pel�lícules del Far West.
 
Durant anys va anar recollint material, que havia trobat en les passejades o bé cedit per veïns o amics.
Va morir el 8 de febrer d'aquest any deixant una gran quantitat de maquetes.

En aquesta exposició us mostra la seva obra en la que hi podem trobar fins el més petit detall.



FESTA DE LA GENT GRAN 

Un any més s’ha celebrat la XXIII Festa
d’homenatge a la gent gran. Inaugurem la festa
amb l’ofici solemne a la pista del local social
dirigida pel germà Abelardo     i amenitzat pel Cor
del món de la parròquia de Torroella de Montgrí.
Seguidament com és tradició la foto de germanor
amb tots els assistents” Quin goig que feien”.
Dinar amb la sorpresa d’un Mag i ball amb Eloi del
Castillo. Durant la festa es fa homenatge a la dona,
home i matrimoni més gran. Si la persona no pot
assistir, representants de l’ajuntament
personalment li porten el detall.
Aquesta és una de les més esperades de l’any, ja
que aquest col�lectiu és molt nombrós en el nostre
poble, i per això apostem perquè cada any es
pugui fer, desgraciadament hi ha persones que es
queden pel camí i aquesta diada és un bon record
per tothom.
Cal dir que algunes associacions fan activitats
relacionades amb la gent gran, com l’excursió que
s’organitza des de l’associació del pessebre entre
altres(centre cívic, local social, institut de Verges).
Per acabar una vegada una persona em va dir: A la
nostra gent gran que admirem pel seu coratge i
valentia, per portar endavant tota una vida de
sacrifici i molt d’amor per la família, amics... S’ho
mereixen. Totalment d’acord.

Seguim Sumant!!! 
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DOLORS LLOVERAS "LA DOLORS DE CAL UDAL"

El 24 d`agost vàrem tenir la sort d’acompanyar a la
Dolors el dia dels seu 90è aniversari.

Va néixer a l’Escala, el seu pare es dedicava al
comerç del peix com la majoria de gent que vivia en
un lloc de mar en aquella època. Va venir a viure a
Bellcaire quan es va casar amb en Juan Subirà "en
Juan Udal".
Recordo que ella sempre feia broma amb l’escala de
granit que tenien a la casa.
De la unió van tenir tres filles i a la actualitat també
te cinc netes i un nét. 

La Dolors ha tingut i encara té una gran habilitat
sobretot amb cosir, també amb fer ganxet, mitxa,
pintar, treballs manuals...
Sempre molt trempada, elegant, moderna i amb un
gran sentit de l’humor!

Dolors, desitgem que tinguis molta salut i que
segueixis tant divertida.

Montserrat Nadal Isern
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 D’ençà que el ioga arribà a Occident gràcies als
deixebles de T. Krishnamacharya, l’anomenat hatha
ioga, o ioga “de la voluntat”, basat en exercicis físics
(anomenats “asanas”) s’ha convertit en el més
popular; i és també el que nosaltres practiquem. Hi
ha, però, altres vies per arribar als mateixos objectius,
com són l’espiritual (raja ioga), l’intel�lectual (jñana
ioga), la del deure (karma ioga), etc. 

Tanmateix, en la pràctica del hatha ioga, és possible
integrar tots aquests camins i aspectes per mitjà de
l’atenció conscient a cada moviment del cos i de la
ment i a les emocions que sorgeixen per tal
d’aconseguir el control dels processos mentals i la
contemplació d’un mateix a l’hora de fer una asana
concreta. De la mateixa manera que la metxa, la cera i
la flama s’uneixen per fer llum, la consciència plena
del practicant de ioga és el fruit de l’acció, el
pensament i la paraula. El perfum i el sabor d’aquest
fruit son la llibertat, l’equilibri i la pau, no pas en un
futur llunyà sinó en l’ara i l’aquí de la pràctica iòguica. 

L’Associació Camins del ioga de Bellcaire neix per
fomentar la pràctica i la reflexió sobre la importància
del ioga i la seva incidència en el benestar de tots i
cada u de nosaltres. Per això organitzarem jornades
de ioga obertes a tothom, en què alguns mestres i
experts ens guiaran a aprofundir en el que ja fem i a
ajudar-nos a descobrir nous horitzons. 
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Rossend Arqués

 La gran notícia d’enguany, si més no pel nostre
grup, és la constitució a Bellcaire de l’Associació
Camins del Ioga (ACI) impulsada per practicants
bellcairencs d’aquesta disciplina, també oberta a tots
aquells veïns dels pobles del voltant que vulguin
unir-se a la pràctica. Els membres impulsors
d’aquesta entitat pretenen refermar així el seu
compromís amb la pràctica individual i a l’hora
comunitària, com a experiència única per a
potenciar el desenvolupament i la transformació
socials, gràcies al creixement personal. 

“Si el vostre cos, la vostra ment i la vostra ànima –
escriu B.K.S. Iyengar a L’arbre del ioga- es troben
sans i en harmonia, dureu salut i harmonia tant a
aquells que us envolten com al món; però no ho
fareu si us retireu del món. Només aportareu
harmonia si sou un òrgan viu i sa dins el cos de la
humanitat”. 

Aquest és segurament l’objectiu de molts dels
milions de persones (uns 500 milions, cinc milions a
l’Estat espanyol) que arreu del món practiquen
regularment aquesta disciplina com a una
experiència d’evolució individual i col�lectiva, com a
un viatge interior i a l’hora exterior. 

La nostra pràctica quotidiana es connecta idealment
amb tots aquests éssers que cerquen en el ioga un
coneixement que potenciï l’alliberament veritable de
la humanitat. En aquest camí de transformació
interior, la comunitat de practicants hi té, encara que
no ho sembli, un paper força important perquè
fomenta en tots i cadascú dels integrants la voluntat
de perfeccionar l’asana i atènyer nivells més alts de
consciència. 

Com deia Mahatma Gandhi: “Si vols canviar el món,
comença per canviar-te a tu mateix”.

Els camins del iogaEls camins del iogaEls camins del ioga
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LA PRINCESA DEL CASTELL: “Bellcaire a mi m’ha agradat
sempre, és normal que t’agradi el lloc d’on n’ets fill”

Blai Molina Trullàs

La Francisca Calderó és l’única persona de l’actualitat que va néixer al Castell de Bellcaire d’Empordà, motiu
pel qual té l'entrevista més que merescuda en aquesta edició, encara que és molt possible que a mesura que
avanci la mateixa obtingueu moltes més raons per les quals havia de ser entrevistada.

Bona tarda, Francisca, quin dia vas néixer?

Bona tarda, el 4 de març del 1933, concretament al Castell de Bellcaire.
I com és això?

El meu pare, en Flavi Calderó Gavaldà va venir a Bellcaire el 27 de juliol del 27 per fer de mestre provinent de
Tarragona. Va arribar a Bellcaire després de ser professor a Xerta i perelló i nosaltres vivíem al primer pis del
Castell, on actualment hi ha les oficines, mentre que l’escola estava situada a la planta baixa, l’actual entrada
de l’Ajuntament.

Com funcionava l’escola en aquella època?

A l’escola érem uns trenta alumnes d’entre 6 i 12 anys, quan després d’assolir els coneixements bàsics anaves
a treballar, ja que en aquell moment no existia cap títol escolar. A més de la tasca que el meu pare realitzava
a l’escola, el meu avi (el seu pare) se’n cuidava de la canalla de l’edat de la guarderia, mentre els seus pares
treballaven.

Què recordes del poble d’aquella època?

Recordo que anàvem a comprar a Ca l’Enrica (els pares de la Maria Custals), on hi venien vi i queviures i
tenien servei de merceria, i també recordo anar a comprar el pa a Can Talla i Cal Titus. En aquella època hi
havia molta pobresa, encara que jo, per sort, mai no en vaig passar de gana. 

Així doncs, la teva família de mestres, vivíeu bé?

En aquell moment ser mestre no era pas com ara, ni de bon tros era el millor jornal de poble, ja que el meu
pare perdonava la paga de l’escola a moltes famílies que volien que els seus fills estudiessin. També és cert
que en males èpoques, moltes famílies ens ajudaven tant com podien.

On es trobava la gent?

Sovint feien el cafè el fèiem a Can Vilà, on la gent gran jugava a la botifarra i jugaven el dòmino. També
recordo que en època de postguerra s’hi feia alguna reunió de caràcter polític clandestina, on la gent en la
intimitat podia parlar en català amb tranquil�litat.

Qui hi havia a l’Ajuntament en dictadura?

En Narcís camps va ser el primer alcalde de la dictadura, després el seu fill Josep Ma i finalment el seu net,
que també es deia Narcís.

Tens algun record de la Guerra Civil?

Sí, uns quants de fet, encara que fos petita. Recordo que
van caure bombes al castell, a casa encara hi ha algun
llibre que va sobreviure a la metralla dels franquistes.
Ens amagàvem a la pedrera de la muntanya, on hi havia
una barraca, esperant que acabessin les bombes.
Recordo que un dia van avisar-nos que n’havia caigut
alguna sobre el castell, per sort el meu pare i els meus
germans s’havien amagat a sota la cort (actual can
Gifre) com molta gent.
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Quina valentia viure allà

Sí, de fet el meu avi no en volia sortir de l’escola, es volia quedar al castell tant sí com no tot i els consells
dels veïns. La meva germana gran Teresina es va endur els meus germans a la Cort i al final l’avi, per sort, hi
va anar tot darrere.

Devia quedar tot destrossat

La metralla va destrossar per complet la nostra vivenda, i ens vam haver de desplaçar a casa de qui ens
acollia, com l’Enrica, Can Riera o Ca la pepeta. Per sort l’estructura de l’escola va quedar intacte i vam poder
continuar aprenent a l’escola. Més endavant vam anar a viure a la Clota. 

Què hi havia en aquell moment a Bellcaire?

El Castell, el carrer del Molí, el carrer Major… també hi havia Can Salleras, Can Camps i Can Sadurní, els
senyorets del poble, els grans tenidors bàsicament. Feien contraban del racionament. Nosaltres, amb el
meu marit en Narcís Saballs collíem pomes, blat de moro i fèiem de pagès.

Que ens pot dir del teu marit?

Al cel sigui, feia la broma d’allà on havia nascut i m’anomenava “la princesa del castell”.

Això de no distribuir els recursos equitativament devia ser un costum

I tant, de fet, al de cal Bonic el van deixar coix de per vida perquè l’alcalde va donar-li la culpa d’adjudicar-se
racionament. Els de can camps eren servidors del dictador i estaven enfrontats políticament. 

Qui va ser el primer alcalde de la democràcia?

Va ser la Montserrat Bonmatí, que hi va ser dotze anys si no m’equivoco. 

Quines festes hi havia llavors?

Teníem, com ara, la festa petita i la festa grossa del 29 d’agost i el 9 de febrer se celebrava l’alliberació, no sé
ben bé de qui, exactament. Bellcaire a mi m’ha agradat sempre, és normal que t’agradi el lloc d’on n’ets fill.
Els diumenges anàvem a les olletes a fer berenades, en època de pluges s’emplenaven d’aigua i hi
jugàvem. També anàvem al cine a Can Vilà, on compartien les pel�lícules amb Albons perquè sortissin més a
compte. Quan plovia no s’hi cabia de la gent que hi anava.

I amb la gent dels altres pobles us hi trobàveu?

El dia de Santa Caterina era el festiu més notori, fins a l’ermita hi caminaven des de tots els pobles del
costat, que venien a peu. En acabar l’aplec molts venien a Bellcaire on hi havia orquestra i més festa que a
la festa major, perquè venia gent de l’escala, la Tallada, Tor i Verges, a acabar la jornada a Can Vilà on hi
havia ball.

I actualment, què sols fer Francisca?

Si puc participo de totes les activitats del poble, i cada dia vaig una estona al centre cívic. Aquí hi fem
gimnàs i jocs de taula entre moltes altres coses i a vegades venen joves voluntaris de l’Institut a jugar amb
nosaltres. A vegades també els hi ensenyem coses com cosir, etc. 
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Quan t’agrada més el teu poble?

A mi m’agrada molt el Nadal a Bellcaire, ens trobem per celebrar-lo amb els meus
quatre fills i tota la família. Aquest Nadal participaré al pessebre vivent, és una de les
meves activitats preferides, on interpretaré algun personatge d’època. Una altra cosa
que m’agrada molt és veure com arriben els reis, és un dia molt bonic!

Moltíssimes gràcies per la teva atenció Francisca, la teva experiència és or per la
revista del poble

Gràcies a vosaltres!



Ferran Font: "Un dèficit d’inversió mèdica no nomes dificulta la recerca, sinó que obliga
a molts professionals qualificats a buscar millors oportunitats a l’estranger” 

Blai Molina Trullàs

Bona tarda Ferran, en primer lloc moltes gràcies
per atendre a la Revista el Castell, i enhorabona per
la teva tasca en el sector de la medicina, que tenim
entès, és encomiable. També ens agradaria saber
més de tot allò que et segueix vinculant al poble,
així que comencem:

Que significa per tu Bellcaire?

Bellcaire és el poble on vaig néixer i on he viscut
tota la meva infantesa i adolescència. El febrer de
l’any que ve ja farà 6 anys que vaig començar la
meva aventura a Suècia però Bellcaire segueix
significant casa i refugi, on sé que sempre puc
tornar.

Quins són els millors records que tens del poble?

Tinc molts records del poble, però alguns dels
millors que em venen al cap son de quan ens
passàvem tardes d’estiu jugant al castell o a la pista
del Local Social amb els amics i durant les festes
majors. També tinc molt bon record de l’escola i els
seus professors, i d’algunes activitats que
organitzava com ara la castanyada o la fira per la
festa petita. 

De quina manera hi segueixes en contacte?

Actualment, al viure a Suècia, he reduït el contacte
amb molta gent del poble, però segueixo en
contacte amb amics i família. Alhora, sempre vinc
per vacances de Nadal, Setmana Santa i a l’estiu, i
també intento venir algun cap de setmana extra
quan la feina ho permet. Quan soc aquí, intento, en
la mesura que puc, col�laborar en iniciatives
organitzades pel jovent i participar en activitats
com ara la Marxa Xino-Xano. 

Què n’opines de les iniciatives socials i/o
culturals del municipi? Consideres que estan un
bon moment?

Actualment no estic molt assabentat de totes les
activitats que es fan al poble, però pel que vaig
sentint a través de la família i quan vinc, considero
que es fan un bon número d’activitats. Un bon
exemple n’és l’Associació de Joves, que actualment
participa en diferents iniciatives que es fan al poble
durant l’any.  

L’ENTREVISTA

Per quina raó vas decidir començar la teva
trajectòria laboral a l’estranger?

L’últim semestre de la meva carrera universitària a
Barcelona vaig decidir marxar a l’estranger
d’Erasmus, i em van assignar Göteborg. Un cop
acabats aquests mesos, vaig tenir la oportunitat de
quedar-m’hi a fer un Màster, el qual vaig encadenar
amb el doctorat que actualment estic fent. 

Referent a la teva tasca com a investigador
diguen’s, en quin moment està la medicina
actualment?

Actualment ens trobem en una època de molts
avenços, encarant-nos cada vegada més cap a una
medicina més personalitzada sobretot en malalties
com el càncer. Alhora, durant els últims anys s’estan
desenvolupant nous tractaments contra l’obesitat i
diabetis que seran molt importants en les pròximes
dècades. 

Quins són els grans reptes que enfronta ara
mateix el sector?

El sector de la investigació mèdica afronta el repte
constant d’obtenir finançament i de generar
resultats que eventualment siguin aplicables als
humans, ja que aquest ha de ser l’objectiu final de la
recerca. Tot i això, poden passar anys perquè un
descobriment en un laboratori tingui implicació real
en les persones.
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A quina especialitat et dediques i quina evolució has viscut en aquest aspecte?

Em dedico a la investigació mèdica en el camp de la fisiologia i la neurobiologia. Més específicament,
investiguem de quina manera algunes malalties, com ara infeccions (causades per virus o bacteris) o el
càncer, causen pèrdua de gana i de pes i quines neurones del cervell hi estan implicades. 

Què té el país on resideixes que en puguem aprendre des d’aquí? (en l’àmbit laboral i també social o
cultural).

Una de les coses que em va sobtar més és la confiança que em van dipositar des del principi sense haver-
me-la prèviament guanyat. A vegades dic que aquí no t’has de guanyar la seva confiança, sinó que només
la pots perdre. Relacionat amb això, prioritzen molt el benestar i la conciliació familiar, sent flexibles a la
feina en cas de necessitat i sense haver de demanar hores lliures. 

Consideres que Europa està en un bon moment pel que respecte a la investigació mèdica?

No fa gaire vaig sentir a la televisió que parlaven de la inversió en investigació mèdica a Europa i em vaig
fixar que Suècia era el país que hi destinava més recursos, per sobre de la mitjana europea. Aquest fet el
puc veure en el meu dia a dia, ja que els grups d’investigació amb els que em relaciono pràcticament
sempre tenen la capacitat econòmica per adquirir allò que necessiten. 

Has fet un balanç sobre si la inversió del nostre estat respecte a la resta d’Europa és òptima?

No considero que la inversió en el nostre país sigui òptima, especialment quan la comparem amb altres
estats europeus. Aquest dèficit d’inversió no nomes dificulta la recerca en el nostre país, sinó que obliga a
molts professionals qualificats a buscar millors oportunitats a l’estranger degut a les males condicions
laborals. Crec que s’hauria de prioritzar més la ciència i la recerca per tal de retenir aquest talent i
assegurar un futur competitiu. 

Som un indret en que els hàbits saludables siguin notoris o hi ha països molt més avançats en aquest
aspecte?

Considero que Catalunya té uns hàbits saludables notoris, especialment gràcies a la dieta mediterrània,
reconeguda internacionalment per ser equilibrada i beneficiosa en molts aspectes. A més, som un país
que promou l’activitat física i el bon clima i els espais naturals que tenim conviden a fer esport tot l’any. 

Què milloraries del teu poble d’origen?

Crec que seria important en els proxims anys decidir de quina manera s'inverteix i s'aprofita l'espai de Ca la
Pepeta, ja que tot el poble se´n beneficiaria.

Ja per finalitzar, vols aportar algun comentari al teu poble, Bellcaire d’Empordà?

Només dir que ha estat un plaer fer aquesta entrevista i donar a conèixer una mica la feina que estic fent a
l’estranger. 
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PESSEBRE VIVENT DE BELLCAIRE D’EMPORDÀ
El passat 1 de gener del 2023 es va portar a terme per segona vegada la representació del pessebre vivent,
a l'entorn emblemàtic de la plaça del castell. La representació es dugué a terme amb dues vegades una a
les 18:00 i l'altre a les 19:00. El recorregut comença per l'entrada de la Clota i es recorre tot l'envoltant de la
plaça dels Comptes d'Empúries.

En el seu transcurs hi ha diferents punts on alguns dels actors/es canten cançons tradicionals d'aquestes
dates. És per això, que s'aconsella seguir el grup i no perdre's aquestes petites i tan boniques
interpretacions. En acabar el recorregut hi ha un petit avituallament de xocolata desfeta per tothom, tant
per als participants del pessebre com per al públic assistent. La gent que ve, fan una petita aportació que
ajudarà a pagar les despeses que comporta la seva preparació, juntament amb la subvenció que es rep
de l'Ajuntament.

Hem d'agrair la col�laboració de tota la gent que deixa els baixos de les seves cases per poder escenificar
diferents quadres, com poden ser: l'empadronament, els fusters, les senyores que planxen, una
família...Agraïm també poder utilitzar alguns dels vestits de Bandera de Catalunya. I el més important, ja
que sense tots ells/elles no fora possible, felicitar i animar a continuar a tots els participants: la direcció i
muntadors/es (molta feina de manera desinteressada), els actors/es, els col�laboradors/es de la xocolata, la
gent que ens deixa material per fer la de decoració i animals per fer el pessebre més real. Entre tots
vàrem ser unes 70 persones. 
Tota aquesta gent són del poble o dels pobles veïns, del més menut fins al més gran. Us animem a
formar-ne part , com més siguem més bonic i entretingut el podrem fer. Aquest any hem creat una
associació per poder tirar endavant el pessebre. Creiem que tenim l'entorn ideal per fer-ho. És una
manera de no perdre i de fer reviure a petits i grans aquestes tradicions tan especials en aquestes dates.
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LES EXCURSIONS DE PRIMAVERA I TARDOR 2024

Com els últims anys, l’Associació del Pessebre Vivent de Bellcaire d’Empordà organitzem dos sortides a
l’any. S’intenta anar a llocs i espais pràctics que siguin accessibles per tothom.

El 25 d´abril es va visitar la fàbrica de xocolates TORRAS. A continuació a dinar al "Buffet de CASTELL DE
BESALU" i tot seguit una ruta amb el carrilet visitant l’església de SANT PERE i tot el casc antic.
El 23 d´octubre visitarem el museu del CASTELL DE PERELADA, més tard es va dinar al “Buffet del GRAN
JONQUERA". Finalment la tarda es va gaudir de temps lliure al centre comercial del mateix lloc.

Sempre hi ha un ambient immillorable i des de l’associació
estem molt contents de poder-vos oferir aquestes sortides.
De la mateixa manera que estem molt agraïts de la vostre
col�laboració, entusiasme i suport. Animem a tothom qui no
hagi vingut a apuntar-se a la pròxima! De ben segur que
passarem un dia genial!

Moltes gràcies i fins la propera!

Montserrat Nadal Isern
Associació Pessebre Vivent de Bellcaire d’Empordà



 L'Associació de Joves de Bellcaire d'Empordà ha culminat un altre any ple d’esdeveniments que han fet vibrar
el poble. Des de la ja consolidada Nit Jove fins a activitats tradicionals com la Quina de Nadal i la Cavalcada dels
Reis, els membres de l’associació han demostrat una vegada més el seu compromís amb la dinamització
cultural i festiva del municipi. 

L’Esdeveniment Estrella 
 El passat 6 de juliol, Bellcaire va acollir la cinquena edició de la Nit Jove, un esdeveniment que s'ha convertit en
una cita imprescindible per a molts joves de la comarca. Les actuacions de Pelat i Pelut, Animal DJ i el grup
resident, Banda Neon, van impregnar l’ambient d’energia i alegria, contagiant tant els assistents més joves
com els més grans. Aquest èxit s'explica gràcies a la dedicació incansable dels membres de l'associació, que
amb il�lusió i esforç organitzen un esdeveniment segur i inclusiu. La Nit Jove ha consolidat Bellcaire com una
de les destinacions festives de referència a l'estiu. 

Col�laboracions Culturals 
 Enguany, a més, l'associació ha participat en la gestió de la Taverna Medieval de Bandera de Catalunya, cosa
que ja comença a ser tradició. Aquesta jornada ha estat una excel�lent oportunitat per enfortir la cultura local i
implicar totes les generacions en la preservació de les nostres tradicions. 

Nadal a Bellcaire 
Amb l’arribada de l’hivern, l'Associació de Joves no descansa. En col�laboració amb l’Ajuntament i altres entitats
locals, ja estan preparant dues de les activitats més esperades de la temporada: la Quina de Nadal i la
Cavalcada dels Reis. La Quina reuneix cada any famílies i amics per compartir una tarda de diversió, amb
premis tant atractius com desitjats. Per la seva banda, la Cavalcada dels Reis d'Orient, és una de les festes més
màgiques del calendari, n’hi ha que ja comencen a preparar el seu fanalet...

Agraïment i Futur 

 L’Associació de Joves vol expressar el seu sincer agraïment a tots els que fan possible la realització d’aquestes
activitats. La col�laboració dels veïns, l’Ajuntament i altres entitats locals és clau per garantir l’èxit de cada
esdeveniment. Sense el suport continu de la comunitat, seria impossible mantenir viva aquesta rica tradició
festiva i cultural que tant ens identifica. 

Amb la mirada posada en el futur, l’Associació de Joves de Bellcaire d'Empordà reafirma el seu compromís de
continuar treballant incansablement per organitzar activitats que enriqueixin la vida social del poble, oferint
més festa, més cultura i més diversió per a tothom.

Associació de Joves de Bellcaire d’Empordà
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TEMPORADA 23/24 PER RECORDAR
Quantes experiències viscudes. Quants moments espectaculars. El nostre pas per la 2a Catalana de Futbol
ha sigut molt enriquidor, no tant pels resultats finals, sinó per tot allò que el llarg de l’any hem pogut viure
tots plegats.

Vàrem començar la temporada recollint el títol de campions a la gala de la FCF a Blanes, el nostre
entrenador l’entrevisten a TV3 com a equip que durant tota la temporada no perd cap partit.
I al començament, veus que haurem de visitar pobles i equips que per població ens multipliquen per milers,
Girona, figueres, blanes, Lloret, Palafrugell, Tordera, Sta. Coloma de Farners, Torroella, Calonge…
Esportivament parlant, a l’equip li va costar entrar a la categoria, i a poc a poc vàrem anar quedant a les
posicions de darrera la classificació. A la segona volta, però, l’equip va començar a carburar i el final vàrem
quedar a una 15a posició.

34 partits (9 guanyats, 5 empatats, 20 perduts)
43 gols a favor i 69 en contra
Total 32 punts

També és veritat que aquesta temporada la 23/24 a 2a Cat baixaven molts equips, concretament 4 ( Bellcaire,
bisbalenc, Empuriabrava i Marca de l’ham. Una temporada normal ens solen baixa 2.

Però res, tot i haver perdut la categoria, marxem contents de la feina ben feta i portar el nom de Bellcaire
d’Empordà per tot el territori, contents que cada cap de setmana molta gent del poble vingui al camp, i més
que contents encara, que cada any som més socis al club.

I sobretot, donar les gràcies a tots, públic, seguidors, socis, equip tècnic, i jugadors per donar-nos tant…
Ara ens toca tornar a jugar a la 3a cat, segur que ens hi deixarem la pell per tal que l’equip estigui ben amunt
ben amunt. Amb l’ajuda de tots, segur que ho tornarem a provar!!

Ben amunt Bellcaire!!

CF BELLCAIRE
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FUTBOL BASE EMPORDANET: 
RETORN ALS ORÍGENS 

Vint-i-cinc anys de club que han passat amb un sospir. Sembla que fos ahir quan, gràcies a la voluntat i
l’energia dels Ajuntaments i clubs d’Albons, Bellcaire i Viladamat, vam començar el camí del nostre club. 

Uns vint-i-cinc anys plens d’experiències, vivències i situacions de tot tipus. Algunes de bones i algunes
de dolentes. Situacions que ens han servit per aprendre i per cada vegada ser una mica millors. 

Una d’aquestes experiències, que a més ens fa molta il�lusió, és el retorn a Bellcaire d’Empordà. Població,
club i camp que van ser la llavor del que avui en dia és el nostre club. Ens genera un gran goig poder
tornar-hi, sentim que és com el retorn del fill pròdig, aquell que no ha marxat físicament, però mai
espiritualment. 

Aquest retorn no hagués sigut possible sense la bona voluntat i predisposició del CF Bellcaire al qual li
agraïm aquest posicionament com també de l’equip de govern de l’Ajuntament actual, que ens ha posat
totes les facilitats i ha esmerçat els esforços necessaris per tal de fer el més exitós possible el nostre
retorn. Els ho agraïm enormement i esperem que aquesta col�laboració sigui per molts anys.

A nivell esportiu, aquest any hi tenim jugant l’aleví sub 11 i l’aleví sub 12, que estan gaudint de les
instal�lacions. Esperem que les pròximes temporades aquesta col�laboració pugui ser igual de profitosa o
fins i tot més. 
 
Finalment, reiterar la ben entesa que hi ha hagut tant amb el CF Bellcaire com amb l’Ajuntament i
agrair-los la seva predisposició per arribar a acords.
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CLUB ESPORTIU BELLCAIRENC

Un any més continuem treballant per fer realitat les activitats del Club 
La Marxa Xino Xano i la Trail La vall, us expliquem una mica més:

Marxa Xino Xano , ja anem per la 46 edició, aquesta vegada vàrem fer un recorregut
planer, en l’últim moment es va modificar el circuit a causa de les pluges del dia anterior,
tot i que al final va fer un bon dia. 250 participants i sardinada per finalitzar.

Trail La Vall, serà la 12a edició, l’any passat va ser un èxit amb prop de 400 participants, us
animem a participar i pots escollir:

L’olleta de 6 Km, de caràcter solidari i obert per tothom
L’olla de 13 km, format curt però dur, amb unes vistes increïbles. 
La Vall de 22 km, per corredors amb bon nivell físic i tècnic, corre per la muntanya i el bosc
del Montgrí.

 Gran Trail Montgrí de 46 km, reduïda participació i autosuficient.

Per més informació https://www.traillavall.cat/

https://www.traillavall.cat/
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EL RAJARET
CONEIXEM BELLCAIRE. Juguem?

Tenim un poble amb molts anys d’antiguitat i ple de racons magnífics. Així que, us convidem a que el
descobriu i en conegueu més coses a través de jocs que van crear els nens i nenes de l’escola el curs 2023 –
2024 dins l’activitat de ZER, Coneixem-nos.
Reserveu-vos doncs un matí ben assolellat per caminar, contemplar, observar, llegir i aprendre molt. 

Proposta de CM. Com anem d’oficis? Us presentem oficis que hem trobat a Bellcaire. El repte és classificar-
los segons si són actuals o d’abans. Perruquer/a, Infermer/a, Constructor Hoteler, Mecànic, Carnisser/a, Ferrer,
Metge/essa, Botiguer/a, Pagès/a, Carreter, Mossèn, Arrossaire, Alcalde/essa, Operari, Farmacèutic/a, Mestre/a
i Carter/a 

Proposta de CI. Reconeixes els edificis? Us deixem unes imatges antigues de diferents edificis del poble
perquè, passejant pel municipi, sabríeu esbrinar com són actualment?

 Proposta de CS. Teniu ganes de conèixer més de Bellcaire. Seguiu l’itinerari històric i cerqueu la informació
per resoldre les preguntes.

1.- Bellcaire d’Empordà
Quin és l’antic nom de Bellcaire d’Empordà?
2.- Sant Joan de Bedenga
A quin segle es va construir?
De quin estil arquitectònic és?
Quantes naus té?
Què representen les pintures que hi havia a les parets de l’església?
3.- Un turó envoltat d’aigua
Què va permetre el dipòsit?
Qui va dissenyar el dibuix del dipòsit? Què creieu que significa?
Actualment, on està el dipòsit?
4.- El castell-palau dels Comtes d’Empúries
A quin any es va construir el castell? Quantes torres tenia?
Des de quan es celebra Bandera de Catalunya?
5.- Plaça de l’Oli
Quina era la base econòmica del poble?
Per què creus que rep aquest nom la plaça?
6.- Una premsa de vi de l’època romana
Actualment quines restes queden?
Per a què es feia servir aquesta premsa?
7.- Ca la Pepeta
Com diries en llatí la frase: Si veus algú despullat, cobreix-lo.
8.- El molí de Bellcaire
Què conserva l’edifici?
On va a desembocar el Rec del Molí?
On es rentava la roba antigament?
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EL LOCAL SOCIAL 
Aquest és un breu resum de la història de la construcció del Local Social de Bellcaire d’Empordà. S’ha fet a
través del recull i escolta, tot parlant amb varies persones del poble. Podríem dir que tota aquesta història
va començar quan en Josep Vilà Godoi era secretari del poble i es volia vendre la Sala de Ball / Cine o cafè.
Amb aquella situació, el Sr Camps li va dir a en Vilà “que el poble li compraria” el seu local. Llavors, en Josep
Vilà va esperar una mica, però al veure que ningú li deia res més va acabar venent la Sala de Ball a en
Custals, en Joan Pellicer i en Josep Ferrer perquè hi fessin els seus negocis. Per això, doncs, el poble es va
quedar SENSE sala de ball...

Durant 1 o 2 anys la Festa de la Divina Pastora es va celebrar al magatzem d’en Josep Roura i la festa Major
d’estiu es celebrava en un embalat que es muntava a la plaça del Molí. Aquells anys, amb en Narcís Camps
d’alcalde, es sabia que el Marquès de Camps havia “donat al poble” tota una sèrie de terrenys i es sabia que
el pare d’en Narcís, en Josep Maria Camps volia desenvolupar un projecte de “gran rumbu” (amb piscina,
tennis...una mica de tot)... però LES MALES LLENGÜES pensaven que s’ho acabarien quedant tot la família
Camps i no seria mai del poble... i així va ser com una sèrie de persones AMB INICIATIVA van tenir la idea
d’anar a fer-li una proposta a l’Alcalde sobre què fer a la zona de tots aquests terrenys. Les dues persones
que van iniciar tot el procés van ser en Josep Bonany i en Josep Maria Font... tots dos volien anar a parlar
amb l’Alcalde i van decidir d’anar-hi acompanyats amb dues persones més.
Concretament van anar a la trobada amb l’alcalde:

En Josep Bonany, acompanyat per en Joan Mallol.
En Josep Maria Font, acompanyat per en Josep Genué.

Avui en dia es sap que cap alumne de l’escola es va beneficiar de la beca (ja que els anys havien canviat). El
bisbat, a través del Mossèn Joaquim també van renunciar a la seva part (que en teoria es volia per arreglar
el campanar)... i així doncs, va quedar tot íntegre pel poble. La proposta va anar endavant i es va anar a
comprar TOT EL MATERIAL can Mercader de Torroella i es va plantejar a la gent del poble anar a treballar
els caps de setmana, sobretot els dissabtes. Amb molt d’esforç i sacrifici de la gent del poble, als volts de
l’any 1981/82 es va finalitzar la Sala de ball i per fi el poble de Bellcaire d’Empordà disposava d’un espai on
celebrar les seves festes. La inauguració de la sala es va fer per una de les festes amb l’orquesta Marina!
A partir de llavors, els primers usos que s’hi van donar van ser fer el ball de la festa de la Divina Pastora i el
ball de la Festa Major d’estiu. També, en aquells primers mesos, l’ajuntament va comprar una màquina de
fer cinema i es feia cinema tots els diumenges (pagant). 

Bé, així doncs, aquesta sala era la il�lusió de tot el poble, i gràcies a l’esforç de moltes persones va esdevenir
una realitat. Gràcies a totes les persones que van posar voluntat i esforç de forma altruista actualment
podem gaudir d’aquesta Sala per fer... no només el ball de la festa Major..., sinó que en fem tot tipus d’altres
activitats com teatre, dinars o sopars, espectacles infantils, classes de ball, ioga, aniversaris, el carnaval, el
casal per la mainada... i tot un seguit d’activitats que l’han convertit en un Punt de Trobada i un veritable
Local Social, el Local Social de Bellcaire d’Empordà.

Moltes gràcies a tothom qui ho va fer possible!

Tots 4 van anar a veure en Narcís Font, APROFITANT QUE EL SEU PARE
ERA DE VACANCES, per fer-li la següent proposta: “Construir un Local pel
poble amb els cèntims de l’Esteve Bagué i que el Local fos del poble”.

 Li van explicar a en Narcís que els anys 40 va morir l’Esteve Bagué i que ell havia deixat uns diners al
testament per Bellcaire d’Empordà i que els seus abocats s’havien encarregat de posar a un banc a Fons
d’inversió de l’Estado (aquests diners hi van estar entre els anys 1945 fins al 1977-78). Després de 3
QUEDADES en 3 dies diferents, finalment en Narcís va acceptar la proposta! En Narcís se’n va cuidar de
treure els diners i en total van sortir 1.250.000 pessetes amb els interessos! Però hi havia una clàusula.
Aquests diners havien d’anar repartits a 3 bandes:

Una part per fer una beca pel millor estudiant de l’escola Rajaret i pagar-li els estudis.1.
    2. Una altra part a l’església.
    3. Una última part pel poble de Bellcaire d’Empordà.



En record d’un company
que sempre serà amb

nosaltres
Com tots sabeu la nostra comunitat educativa es troba de dol després d’un
fet que ha deixat una empremta profunda en tots nosaltres.  La pèrdua d’un
company en circumstàncies tràgiques és un esdeveniment que traspassa
qualsevol paraula i ens recorda la fragilitat de la vida, així com la
importància de cuidar-nos els uns als altres. El curs passat l’AFA va
respectar el dol de tota la comunitat i es van anul·lar les diverses activitats
previstes. Aquest escrit vol ser un homenatge a l’Ayax que va formar part de
la nostra família escolar. 

Aquest fet ens ha tocat profundament i ens convida a reflexionar com a
societat sobre la importància de protegir els infants , especialment davant
de formes de violència que no haurien d'existir en cap context.
 
Davant d’aquesta tristesa, volem transmetre el nostre suport més sincer a la
seva mare, l’Astrid i a la seva família i amics. Tota la comunitat escolar
comparteix el seu dolor i es compromet a mantenir viu el record del que va
significar per a nosaltres. És en els cors de tots els que el vam conèixer on
viurà per sempre.

Tanmateix, aquest nou curs que ara comença és també una oportunitat per
avançar junts amb optimisme i esperança. Com a comunitat, renovem el
nostre compromís amb l'educació com a eina de canvi, amb la convivència
basada en el respecte i amb la construcció d’un entorn on tots els infants
puguin créixer feliços i segurs. Que aquest curs ens doni força per cuidar-
nos els uns als altres i per seguir construint un futur més ple de llum,
somriures i aprenentatges compartits.

AFA ESCOLA EL RAJARET
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CORRANDES D’EXILI 

Una nit de lluna plena
Tramuntàrem la carena

Lentament, sense dir re.
Si la lluna feia el ple

També el féu la nostra pena.

L’estimada m’acompanya
De pell bruna i aire greu

(com una marededéu
Que han trobat a la muntanya).

Perquè ens perdoni la guerra,
Que l’ensagna, que l’esguerra,

Abans de passar la ratlla,
M’ajec i beso la terra

I l’acarono amb l’espatlla.

A Catalunya deixí
El dia de ma partida

Mitja vida condormida;
L’altra meitat vingué amb mi
Per no deixar-me sens vida.

Avui en terres de França
I demà més lluny potser,

No em moriré d’enyorança
Ans d’enyorança viuré.

En ma terra del Vallès
Tres turons fan una serra,

Quatre pins un bosc espès,
Cinc quarteres massa terra.
“Com el Vallès no hi ha res”.

Que els pins cenyeixin la cala,
L’ermita dalt del pujol;

I a la platja un tenderol 
Que bategui com una ala.

Una esperança desfeta,
Una recança infinita.
I una pàtria tan petita

Que la somio completa.

Joan Oliver (Pere Quart)

Concert del cor Malodes a Sant Miquel de Cuixà

El 9 de juny del 2024, jornada d’eleccions europees, els membres del cor Malodes vam desplaçar-nos a l’abadia
benedictina de Sant Miquel de Cuixà a la Catalunya Nord. Acollits i acompanyats per la coral Solstici de Perpinyà
i juntament amb els companys cantaires de Cadaqués (Una mica de cant de Quers) i La Bisbal d’Empordà
(Carreras Dagas), les pedres d’aquest lloc emblemàtic eren l’escenari triat per un concert del cicle “Cantem
catalans cantem”.

El nom del cicle, a partir dels versos de “El cant del poble” d’Amadeu Vives, ens ha permès fins ara dur les
nostres veus fins a Sant Miquel de Cruïlles i Sant Pere de Rodes, llocs ben emblemàtics de la nostra geografia
cultural, però aquest concert a la Catalunya Nord, en aquest dia en el que decidíem amb els nostres vots la
configuració del Parlament Europeu, va tenir per a nosaltres un significat molt especial.

Aquesta joia mil·lenària del romànic no deixa indiferent. La seva nau central, majestuosa, on encara ressonen
les notes del violoncel del mestre Pau Casals, és un espai ple de màgia i sensibilitat.

I aquí ens trobàvem aquell dia, sota la direcció sempre pacient i entusiasta del nostre director, David Granato.
Havíem preparat les nostres peces amb cura i apareixien els nervis habituals quan s’acosta l’hora de l’actuació,
però estàvem conjurats per cantar amb el cor, aquell dia més que mai. “Una nit de lluna plena, tramuntàrem la
carena, lentament sense dir re...”. Els versos de Pere Quart obrien les “Corrandes d’exili” i l’emoció ho amarava
tot. “A Catalunya deixí / El dia de ma partida / Mitja vida condormida /L'altra meitat vingué amb mi /Per no
deixar-me sens vida”. Les nostres veus vibraven amb passió. “Avui en terres de França / I demà més lluny
potser / No em moriré d'enyorança /Ans d'enyorança viuré”.  Les llàgrimes ja corrien galtes avall però calia
seguir endavant. De sobte, entre el nombrós públic que ens acompanyava, veiem el conseller de Cultura de la
Generalitat, Lluís Puig, a l’exili des del 2017 per raons de tots conegudes. La cançó agafa llavors tot el seu sentit i
la música i la veu esdevenen una abraçada col·lectiva.

El silenci final i un clam entusiasta del públic ens acomiada. Una jornada, sens dubte, inoblidable.

Cor Malodes, Bellcaire d’Empordà
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Ja han passat uns quants anys, però recordo que la visita a
Bellcaire la primera vegada em va impressionar amb el
seu Castell-Palau. De Bandera de Catalunya em va
agradar força la posada en escena, tot i que no vaig arribar
a entendre gaire alguns passatges de l’obra de teatre. De
fet, jo mai he sigut home de teatre, lo meu és més el
cinema o dirigir documental històric. Aquesta afecció és el
que l’any 2012 em va fer venir a Bellcaire per a gravar unes
petites escenes de la pel.lícula 1212 l’Any de la Croada, amb
el meu guionista preferit, amic de la feina, i fill de Bellcaire
en Josep Torrent i Alabau. Amb el guió de la mateixa
convertit en novel�la “Abans de la Batalla” va guanyar el
Premi literari Ramon Muntaner el novembre de 2012
novel.la que em va dedicar, tot un veritable honor. 
 El vincle amb Bellcaire va quedar segellat per sempre i
transcorreguts una dotzena d’anys, enguany aquest 2024,
en Josep que curiosament havia de representar Ramon
Muntaner, em va proposar de fer un petit paper a l’obra
de teatre: el Pelegrí. Ens vam repartir amb el “pare Pelegri
Pujolboira” una part de les representacions. D’entrada
aquella oferta m’espantà, doncs sóc força totxo
memoritzant texts, però no podía pas dir-li que no! 
Viure de dins estant Bandera de Catalunya em va agradar
molt. Tota una experiència, malgrat m’incomodaven els
diferents desplaçaments pels obligats assajos car no visc a
Bellcaire. Vaig reflexionar a partir d’aquests assajos
donada la meva experiència en rodatges cinematogràfics
-molt diferent al teatre- potser la figura d’un coordinador
d’escena hauria pogut ajudar al Director a dirigir les
sessions en millors condicions de concentració. Aquí us ho
deixo. En els temps que corren, les nostres tradicions es
van perdent pel camí i quasi no ens adonem que no hi
han relleus generacionals. Potser cal adaptar-se a les
noves tendències molt més visuals, simplificades i
intenses, doncs a les noves generacions els costa molt de
seguir certs costums propis que ens identifiquen com a
poble. Potser cal més motivació per a despertar i guanyar-
se l’interès dels més joves, fins i tot la mateixa escola
podria promoure una assignatura referent a les tradicions
populars locals, incentivar la participació dels més
jovenets i això ajudaria a recollir més tard els resultats.
D’entrada la formació d’un petit grup de tabalers
musicals, potser ajudaria amb el tema visual i sonor a
guanyar la motivació dels més joves i adults que s’hi
acosten i no hi participen. Com ja he dit, la Direcció de
qualsevol espectacle públic és una feina molt feixuga que
sol cremar força,, sobretot si no hi han substituts o
possibles relleus. Quan els qui actuen són majoria família
i/o els mateixos veïns, tot això encara fa més complicat
allò que sempre predico: cal trobar un equilibri gens fácil.  
En tot cas, si jo hagués de dirigir una obra tan complexa,
voldria tenir un co-director amb un parell d’ajudants de
direcció, o encara millor, també es podria cercar un
Coordinador extern contractat puntualment per l’Entitat o
l’Ajuntament. Aquestes activitats populars m’agraden per
naturalesa, la convivència entre els participants i els
lligams de relació entre les persones que formen part del
grup, són valors que hem de tenir molt presents.

Personalment tant jo com la meva dona -la Mercè- ens ho
vam passar molt bé amb tot el grup i volem agrair en
David, l’haver tingut l’oportunitat de tocar en públic amb
la meva viola de roda a Bandera de Catalunya. Pels qui no
ho sabeu sóc afeccionat a la mateixa i el 28 i 29 de
setembre d’enguany, vaig dirigir i coordinar pel meu
Ajuntament -Pedret i Marzà-, el Festival Internacional de
Música Tradicional de viola de roda Pedret Folk 2024, amb
els més destacats músics del món d’aquest vell instrument
medieval, actualment massa desconegut. Abans d’acabar
volia dir-vos que va ser tot un goig, un plaer i un veritable
honor poder participar en aquesta magna obra de teatre
de Bellcaire d’Empordà. Espectacular i única amb una
història formidable, d’una de les cases nobiliaries més
antigues d’Europa. Crec que de vegades no sabem valorar
prou bé el que tenim a casa.  Jo mateix visc davant una
fortalesa dels mateixos Comtes d’Empúries -el Castell de
Quermançó- del segle XI i és clar que sempre he sentit
l’energia que desprenen aquest tipus de construccions
que com el castell de Bellcaire, captiven al moment a
qualsevol que s’hi acosta. A mi sempre m’ha passat, sigui al
Castell de Sant Ferran de Figueres o a les piràmides
d’Egipte. Disculpeu el meu atreviment agosarat de dir-vos
com crec que hauríeu de fer la vostra festa, ho faig amb el
cor a la mà i amb l’única intenció d’aportar-vos una opinió
personal. Al meu entendre, totes les coses poden renovar-
se per a millorar o adaptar certs aspectes que amb els anys
poden haver quedat desfasats. Si bé és cert que en realitat
la cultura no caduca mai, si que pot adaptar-se als gustos i
tendències del moment històric actual. Potser això és el
que cal, triar bé i donar valor als texts més remarcables de
l’obra de teatre, incorporar-hi més elements visuals -llums
lasers i projeccions immersives, realitat virtual-, altres
interaccions entre els actors de teatre i el públic, i sobretot
també més música amb instruments antics i tradicionals
com la viola de roda, el pandero quadrat i altres medievals
de guerra i pau, crec que això farà pujar un grau
l'espectacularitat de Bandera de Catalunya i de retruc el
millor l’amor per Bellcaire d’Empordà. Moltíssimes gràcies i
el meu més sincer agraïment de nou al Comte Albert, al
David, en Francesc, l’Ester, la Irene, en Josep, l’Eduard, en
Guillem i un molt llarg etcètera per deixar-me participar
d’aquesta fascinant història que ens recorda l’ herència
passada d’aquestes terres, de les seves gestes èpiques, de
les guerres i els castells, de comtes i donzelles, d'herois i
d’heroïnes de poble, i de pelegrins que a peu o en carro
anaven amunt i avall recorrent els camins vora mar i per la
muntanya.

Jaume Simon i Argemir 

Activista cultural empordanès, creador i
comunicador visual, autodidacta i artesà del 
cinema fet a casa amb gent de la terra,
fundador d’entitats culturals com els Amics
del   Castell de Quermançó de Vilajuïga i
Comtat d’Empúries. Funcionari de carrera
jubilat de  l’administració local. Afeccionat a la
viola de roda. Director del Festival
Internacional de   Música Tradicional Pedret
Folk de Pedret i Marzà. 



“Ens ha deixat físicament (perquè sempre puja amb mi a tots els cims) Mn. Josep Barcons”, em diu un adult
de Pals que va viure les excursions a muntanya amb ell, li va fer d’escolà quan era infant, i l’ha valorat sempre.
Aquesta setmana ha mort, just acabat de celebrar la Festa de Sant Genís patró de Torroella de Montgrí, Mn.
Josep Barcons Muntada (Hostalets d’en Bas, 1943 – Palamós, 2024), un bon company i amic de qui he après a
estimar la gent, a fer poble, a fer litúrgies entenedores, a treballar pels immigrants i anar als països d’origen
per millorar el seu estat de vida.

Ordenat el 1966, va ser vicari deu anys, i el 1976 va ser enviat a Sant Climent Sescebes, iniciant una estada a
l’Empordà de més de quaranta anys, sols interrompuda per set anys a Arbúcies (La Selva). A Sant Climent va
crear amb un grup de joves el Misteri de la Passió, que encara es representa. 
Quan amb poc més de quaranta anys va venir a Pals (1984-1998) va ser una tramuntanada a la parròquia i a la
vila: la rectoria sempre plena de mainada i jovent; va potenciar la iniciativa existent d’un Pessebre Vivent al
Casc Antic, que encara perdura, i que el recorda amb profund agraïment. 

La proximitat amb la gent, -es va fer empordanès amb els empordanesos-, va ser sempre la seva manera de
fer comunitat i església. Un amic empordanès em diu: “Conec gent que no creuen ni han cregut mai en res
ni en ningú, però tenien una gran admiració per Mn. Barcons. El trobaran a faltar”. I, un altre afegeix: “Si
l’Església no fos tant econòmicament rica i fos més humanament rica com va ser Mn. Barcons, tot seria
millor”. Quan el 1998 el Bisbe Jaume el va enviar a apagar focs a Arbúcies li va recomanar: “obre portes i obre
finestres”; i ho va fer, allà i arreu. A Arbúcies va entrar en contacte amb grups que treballaven a Nicaragua i a
l’Agenda Llatinoamericana, i també a partir del 2004 amb una associació (Bantandicori) que actua a
Velingara (Senegal); ell hi va anar cada any fins el 2017, quan ja portava anys a Torroella de Montgrí.
Des de 2005 fins aquesta setmana passada, ha estat rector de Torroella de Montgrí, i actualment de nou
parròquies més de l’Empordanet. Des de Torroella es seguia sentint “rector” de Pals, i ho exercia amb el meu
beneplàcit, amb els fills dels adolescents a qui havia portat a muntanya i a colònies, que ara anaven a
Catequesi a la seva parròquia.

Va seguir atenent, a través de Càritas, i de les classes d’àrab, als immigrants més necessitats, fent litúrgies
entenedores i implicant-se en totes les activitats cíviques i culturals de la Vila Bella. Ens ha deixat pendent,
com una tasca a seguir fent, la restauració de l’orgue antic de Montserrat per la nau gòtica de Sant Genís de
Torroella. Fa uns anys va encarregar a en Ramon Pujolboira un mural per l’església de Santa Anna de
l’Estartit que fa cent anys va reconstruir en Pere Coll i Rigau. A mig fer el mural, un ictus es va emportar en
Ramon, i la Cathrine Bergsrud el va acabar.  També amb això hem tingut aportacions semblants i punts de
vista artístics comuns, amb els murals d’en Pujolboira i de la Cathrine. Vàrem coincidir en la cloenda del
Festival de Música de Torroella en l’estrena de la Missa Custiditus ab ira mundi (A recer de la fúria del món),
de Ramon Humet, interpretat per l’Ensemble O Vos Omnes, el passat 22 d’agost 2024. Qui ens havia de dir
que uns dies després, estaria ja en mans del Pare Déu i de Maria de Natzaret, a bon recer de la fúria del món.

Vaig poder concelebrar la Missa de Sant Genís aquest passat diumenge, En l’homilia ens va parlar, -potser un
presagi-, de les comunitats religioses que havien marxat en els darrers anys de Torroella i de la mort de Mn.
Pou i dels rectors de l’Estartit, Ullà, Bellcaire i Albons, parròquies a les que va anar integrant en la seva missió
pastoral, fins que sobtadament ens ha deixat.

EL CASTELL 69[34]

UN GARROTXÍ A L’EMPORDÀ

Gràcies, Josep, per tantes coses fetes i per l’estil de fer-les. 

Que el Senyor t’aculli al seu Empordà definitiu. 

Procurarem que la teva tasca tingui continuïtat.

Mn. Josep Taberner i Vilar, rector de Pals i Begur
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TROBADA D’EX ALUMNES
                                  
 FA SEIXANTA ANYS.

Heu tingut mai la sensació que es produeix quan us trobeu amb una persona que fa molts anys que no havíeu
vist? Alguna vegada costa de reconèixer-la, te la mires poc a poc i penses: ho serà? I de seguida hi ha un gest,
la veu o una manera de fer que la identifica. Altres vegades, vas donant-li voltes, te la tornes a mirar, a distancia
sempre, i no la reconeixes. No es la mateixa! S'hi assembla, però... ho és? I com es deia? perdó, com es diu?
Doncs imagineu-vos la sensació quan un es troba amb trenta persones que feia tants anys que no havia vist. A
algunes al primer cop d'ull les reconeixes, potser perquè no feia tant de temps que les havies vist, però a
d'altres... I sort que tots portàvem una enganxina al pit amb el nom!. Ara sí, amb el nom ja és més fàcil, però de
vegades, ni així. Sí, del nom me'n recordo però no hi puc associar la cara.

Tot això és el que vam viure el dissabte, 19 d'octubre, quan varem inaugurar una trobada de joves-vells a
Bellcaire. Un acte inèdit al poble que pretenia aglutinar a tots el que havíem compartit la nostra infantesa al
poble i que en aquest moment estem al voltant dels setanta anys. Per sort va faltar molt poca gent, alguna
inevitable. Aquests joves-vells havíem decidir fer un dinar plegats, però prèviament vam tenir l'oportunitat de
visitar l'escola a la que havíem anat tots.

Després d'unes paraules de benvinguda, el Sr. Alcalde, a qui cal agrair l'interès, l'atenció i totes les facilitats
proporcionades, ens ensenyà els antics locals de l'escola, avui convertits en l'Ajuntament del poble: un plaer
total poder passejar pels llocs on abans ens ensenyaven i avui són història.
 
La visita a la nostra antiga escola ens va submergir-se en un món de sensacions que et superen. Sentir-te
envoltat pels companys/es de l'escola del poble és meravellós i confús. Els records ens inunden: som a la
mateixa escola, al mateix espai on seixanta anys enrere apreníem a llegir i escriure. Algunes fotografies i les
diapositives exposades així ho confirmen. Tots ens identifiquem al costat del senyor Alabau i la senyoreta
Darnaculleta, els nostres mestres d'aleshores. Carai! sí que soc diferent a com m'imaginava, en canvi l'Eduard 
o en Jose, sí que són iguals.

Què és de la teva vida? Què fas? Són preguntes inevitables i descobreixes que tots estem jubilats, fàcilment
imaginable en aquestes edats, que gairebé tothom té nets i que tothom ha vingut amb la mateixa il�lusió de
retrobar-nos.

Poc a poc, mentre comencem  a anar cap a Albons a dinar, les confiances entre nosaltres van augmentant, van
sortint anècdotes que varem viure plegats. Ja sembla que som al pati de l'escola, ja parlem amb tothom i poc
a poc un es va recordant de moltes més coses que et van explicant.

Un dinar esplèndid, generós... i encara que ja no som els mateixos d'abans, per a tots és un plaer compartir una
bona taula. I els acudits que farceixen tot l'àpat.. i més anècdotes; i molts “Te'n recordes d'aquell dia que...?” 
Una gran satisfacció, un bany de records que ens desperta el desig de tornar-hi: “En farem un altre?”, “Hauríem
de repetir-ho”. Hi ha unanimitat: ho tornarem a fer.

Gràcies per ser-hi i poder tornar-ho a viure!

Ferran Teixidor



BONS GATS
ENTITATS - Els Bons Gats d’Albons, Bellcaire i Viladamat 
El benestar animal
L’any passat es va aprovar la nova llei de benestar animal que va entrar en vigor el 29 de setembre de
2023 En aquest sentit, donada la nostra llarga experiència en aquesta matèria, hem ofert a diversos ens
locals una mútua col�laboració en aquest aspecte per tal de mantenir aquest benestar animal,
principalment dels gats. La nostra associació ha realitzat més de 400 esterilitzacions entre gats mascles i
femelles i ha donat en adopció més de 300 gats recollits o abandonats i ha contribuït a evitar malalties,
baralles entre mascles i, fins i tot, que deixin de marcar territori amb l'orina. Les mesures per al control de
la natalitat, a més, permet mantenir una població més estable i reduïda. A Bellcaire, en aquest darrer any,
hem esterilitzat quinze gats (9 femelles i 6 mascles) i hem donat en adopció 12 dels 13 gats rescatats. Per
tant, hem reduït notablement la població felina al poble. Al nostre poble existeixen 4 punts d’alimentació
controlats i repartits en diferents llocs del poble. Les nostres voluntàries hi van cada nit, sense excepcions.
Mantenir els punts d’alimentació és important per fer un seguiment de l'estat de salut dels gats que
formen part de la colònia i també per reconèixer els gats nouvinguts que s'adjunten a la colònia per
obtenir menjar. D'aquesta manera es poden capturar a temps per evitar camades no desitjades o
comportaments agressius o de marcatge en el cas dels mascles.

EN UN REQUADRE
Recordem la importància d'esterilitzar i identificar correctament a la teva mascota per facilitar la feina de
reconeixement de gats ferals comunitaris versus gats de casa. Si no porten el xip no podrem saber si són
d'algú i molt possiblement el puguem arribar a recollir per trobar-li una nova casa. Es molt important el
d'esterilitzar perquè les protectores no donem l'abast a trobar cases responsables per tots el gatets que
recollim dels carrers, ja que no cal donar-li a la teva gata l’experiència de la maternitat, ni un cop. No calen
més gatets al món. Les protectores ja n'estàn plenes, adopta! Tu només tens un gat per esterilitzar, el teu,
fes-te’n responsable. Cal ésser respectuosos amb el planeta i amb tots els seus elements i éssers vius:
persones, animals i plantes i viure en plena harmonia. I recordar que “la terra no pertany a l’home, és
l’home que pertany a la terra” i, per tant, ell és un element més i no es pot desconnectar de les espècies i
del lligam constituït per les relacions usuals en l'ecosistema. Conseqüentment, i concretament, gats i
persones han de conviure harmònicament en les poblacions com ha estat històricament des de fa milers
d’anys. 

La junta directiva 
instagram.com/elsbonsgats
facebook.com/elsbonsgats 
Tenim una campanya oberta a TEAMING. Entra a l’adreça: www.teaming.net/elsbonsgats-

DESTACAT
"L'home és civilitzat en la mesura que comprèn un gat." George Bernard Shaw
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Somiem tots junts que un món vindrà, on res serà orfe de llum. Un món feliç en què els infants es faran
grans amb un somrís. És Nadal, somriem, somiem un nou demà, un nou món fet d’amor, sense por, sense
dolor, ple de pau, ple de futur i hi seràs tu, sota el cel blau.
M’encanta el Nadal, tot i que aquest any trobarem a faltar un gran puntal a la família, però tot i així no
deixarem de celebrar-lo amb tots els essers estimats de casa i també amb tots aquells que descansen sota
el cel blau.

La Música sempre ha sigut un gran refugi per molts, i per mi també. A casa sempre hem gaudit de grans
notes i experiències musicals, sempre és un goig escoltar música i ara toca escoltar-ne de Nadal. La Música
m’ha aportat alegria, satisfacció, experiències, amistats, teatres, congressos, països, però també m’ha
aportat pena, esforç, sacrifici i dolor, de vegades, però tot i així sempre guanya la balança positiva musical.
La música és un bé cultural i per Nadal també és un bon moment per escoltar-la, harmonies, melodies i
lletres, juntes, formen un constant alleugement corporal i mental, ens fan sentir sensacions que no
mostrem sovint i que potser estaria bé aflorar-ho més durant el dia a dia, cantem, juguem, imaginem i
somiem tots junts que acabarà la soledat dels nostres ulls, que no es fondrà al nostre cor ni el fràgil foc de la
bondat, és Nadal, somiem un nou demà, un nou món fet d’amor, sense por, sense dolor i ple de pau i claror
sota aquest cel blau.

Diades de festa, diades de nens, família, sopars nostàlgics i sobretot, molt d’amor i perquè no, un xic de
musiqueta per fer bellugar el cos o simplement gaudir i tancar els ulls quan escoltem aquelles melodies
que ens omplen de satisfacció.
Somiem tots junts que construirem horitzons nets i mars més purs, i que els estels ens miraran i escalfaran
els nostres freds. Ho sabrem fer, de nord a sud, però ens cal començar, ens cal decidir, ens cal anar units,
per avançar.

He tingut la sort de que el meu “hobby” s’ha convertit en una professió estimada i admirada per molts, mai
es tard per començar a fer música, fer música té nombrosos beneficis per la gent gran, tant a nivell cognitiu
com emocional i social. He comprovat que la música pot reduir els nivells d’estrès, d’ansietat i de depressió.
Escoltar i tocar música disminueix els nivells de cortisol, l’hormona de l’estrès, i pot proporcionar
alleujament tant físic com mental. Des de ben petits tots hem escoltat música, quan la mare ens cantava
aquelles cançons de bressol per tranquil�litzar-nos amb aquelles cançons de falda tant conegudes per tots.
Si us he fet tornar un xic més nostàlgics i us he fet estimar un xic més la música llegint aquest article, em
sentiré satisfet i si teniu ganes d’escoltar nadales, he deixat a Queviures Font i a carnisseria Santi uns quants
CD’s amb els arranjaments que vaig fer a “Bressola El Nadal”, entre elles hi ha la cançó que he deixat a la
revista.

Gaudiu d’aquestes festes, gaudiu de la música, però sobretot, gaudiu de les persones que més estimeu. 
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Estima la música i gaudeix d’ella amb la família.

[37]

Bon Nadal a tothom!

David Pellicer Pujadas



1. Com es deia BELLCAIRE al segle IX? 

BEDENGA
BELLPUIG 
BILCAIRE

2. Quin és el nom del rec que travessa el
poble?

REC DE LA CINYANA
REC DEL MOLÍ
REC DE LA BRANCA

3. Quantes torres té el castell?

5 TORRES
6 TORRES
7 TORRES

4. Com es diu la marxa popular del poble?

XINO XANO
TRINCU TRINCU
LA TRAIL

5. Quan es celebra la festa petita de Bellcaire
d’Empordà?

DIVINA PASTORA
SANTA CATERINA
SANT GENÍS

6. Quin és el dia de la FESTA MAJOR?

28 D’AGOST
29 D’AGOST
30 D’AGOST

7. On era l’escola del poble abans de l’escola
“el Rajaret”?

A DINS DEL CASTELL
A CA LA PEPETA
AL LOCAL SOCIAL

8. Com es diu l’esglèsia preromànica?

STA. CATERINA
ST. GENÍS
ST. JOAN DE BEDENGA

9. Com es diuen els gegants del poble?

JOAN I MONTSERRAT
CATERINA I JOAN
CATERINA I JOSEP

10. On era el CINEMA de Bellcaire?

A CA LA PEPETA
A CAN VILÀ
AL CASTELL

De 1 a 4 correctes (Novell)
De 5 a 7 correctes (Aprenent)
De 7 a 9 correctes (Avançat)
10 correctes (Expert)

Bellcairímetre

Busca i troba les 11 diferències
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Posa a prova els teus coneixements sobre el poble!

Dibuix de l'Eds Callingham
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CANÇONER POESIA
PASSAREM

Apreta fort solet!
Encén-nos fort i vinga

llevem-nos tots els vels
que enterenyinen la vista

que fan feixucs el cors.

A l’ombra de la lluna
en la nit més lluenta

farem ballar els dimonis
que habiten cada estança

i fan pesant el vol.

Passarem la setmana 
com qui va de vacances
al més alt pic del món.

Respirarem al ritme
de les velles onades

al Finisterre amb gel.

Apreta fort solet
que al desembre t’enyores

al gener et fas escàs 
i fins l’abril no lluus
astre rei de la vida!

Ai lluna minva i creix,
cada nit negra o blanca
recordant-nos que gires

vetllant-nos com qui canta
al peu d’un bressol llis.

Passen dies i hores,
passen setmanes, temps

passen rodant les busques
i tothom passarem.

JUDITH COBEÑA I GUÀRDIA 

SOMIEM TOTS JUNTS  

Somiem tots junts que un món vindrà
On res serà orfe de llum

Un món feliç en què els infants
Es faran grans amb un somrís

És nadal, somriem
Somiem Un nou demà

Un nou món, fet d'amor
Sense por, sense dolor
Ple de pau, ple de futur

Hi seràs tu, sota el cel blau
Somiem tots junts que acabarà

La soledat dels nostres ulls
Que no es fondrà al nostre cor

El fràgil foc de la bondat
És nadal, somriem

Somiem un nou demà
Un nou món, fet d'amor
Sense por, sense dolor

Ple de pau, ple de claror
Hi seré jo, sota el cel blau

Somiem tots junts que construirem
Horitzons nets i mars més purs

I que els estels ens miraran
I escalfaran els nostres freds

Somiem junts, podrà ser
Ho sabrem fer, de nord a sud

Cal començar, cal decidir
Cal anar units per avançar

És nadal, somriem
Somiem un nou demà

Un nou món, fet d'amor
Sense por, sense dolor

Ple de pau, ple d'il·lusió
Hi serem tots, sota el cel blau

Música: David Melgar / Lletra: Gibert d'Artze
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Bedenga1.
Rec del Molí2.
6 torres3.
Xino Xano4.
Divina Pastora5.
29 d’agost6.
A dins del castell7.
St. Joan de Bedenga8.
Caterina i Joan9.
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